
                
 

FARNOSTÍ: 

_______________________________________________________________________________________________________  
 

Úvodní slovo 

Pravá velikonoční radost a naděje  
 

Sestry a bratři, prožíváme dobu přípravy na největší křesťanské svátky. 
Jsme už za polovinou a můžeme se znovu zamyslet, jak se nám daří plnit to  
předsevzetí, které jsme si do této doby dali. Jistě ale jsou i témata, která se 
nám objevují stále, v jakékoli době. 
 

Nedávno jsem si i otevřel encykliku papeže Františka „Fratelli tutti“. Její 
obsah je velmi zajímavý a zároveň tak obsažný, že jsem se z ní rozhodl uvést 
jen několik myšlenek. Papež upozorňuje na problémy a nebezpečné projekty  
a jednání různých skupin i jednotlivců, které vedou ke škodě celé lidské 
společnosti: Nabádá především nás křesťany, abychom se snažili žít s ostatní-
mi v míru a přátelství a přispěli uznáváním důstojnosti každého člověka  
k obnově celosvětového úsilí o bratrství. - Dále papež píše, že Bůh „stvořil 
všechny lidi s rovnými právy, povinnostmi a důstojností, a povolal je, aby 
spolu žili jako bratři a sestry.“ - „Potřebujeme společenství, které nás 
podporuje a pomáhá nám, v kterém si můžeme navzájem pomáhat hledět  
do budoucna.“ - Pečovat o svět, ve kterém žijeme, znamená pečovat o sebe. 
Přitom ale potřebujeme  
přemýšlet o sobě víc a víc 
jako o jediné rodině obývající 
společný dům. Když je 
respektována důstojnost 
člověka a jsou uznávána  
a zaručována jeho práva, 
rozvíjí se také tvořivost  
a podnikavosta člověk může 
rozvinout mnoho svých  
činností pro společné dobro.  
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Úvodní slovo – pokračování 
 

Také uvádí, že vlivem pandemie covid-19 jsme si znovu uvědomili, že se 
nikdo nezachrání sám; zachránit se můžeme jedině společně. Bolest, nejistota, 
strach a vědomí vlastních omezení, jejichž naléhavost pandemie jenom 
posílila, nás vedou k tomu, že přehodnocujeme svůj životní styl, své vztahy, 
uspořádání našich společností a především smysl naší existence. - Zdůrazňuje, 
že křesťané mají nad politické výhody stavět hluboké přesvědčení naší víry, že 
svrchovaným zákonem bratrské lásky je, že každý člověk bez ohledu na svůj 
původ, rasu nebo náboženství má nezcizitelnou důstojnost. - Vůči migrantům 
prosí papež každého, aby se posunul za prvotní reakce, protože je tu nějaká 
potíž, jestliže pochybnosti a strach podmiňují náš způsob myšlení a jednání  
do té míry, že nás činí netolerantními, uzavřenými, ba dokonce snad i – aniž si 
to uvědomujeme – rasisty. Tak nás strach zbavuje touhy a schopnosti setkávat 
se s druhými. - Dále dodává, že platí zásada, že budování bratrství na lokální  
i univerzální úrovni se mohou účastnit pouze lidé, kteří mají svobodného 
ducha, otevřeného pro opravdové setkávání.  

Bůh rozsévá do naší lidské rodiny semena dobra. - Na konci 1. kapitoly  
papež František píše: “Zvu každého k obnovení naděje, protože naděje k nám 
promlouvá o něčem, co je hluboce zakořeněno v každém lidském srdci, 
nezávisle na jednotlivých okolnostech a dějinných podmínkách, v nichž 
žijeme. Naděje k nám promlouvá o žízni, touze, dychtění po naplněném 
životě, po dosažení velkých věcí, věcí, které rozšiřují naše srdce a pozvedají 
našeho ducha ke vznešeným skutečnostem jako je pravda, dobro a krása, 
spravedlnost a láska…“ 

 

Vzkříšený Kristus nás také zve do svého společenství, v němž máme žít  
a modlit se jedni s druhými a snažit se tolerovat i ostatní lidi a pomáhat jim. 
Prosí nás, abychom milovali i nepřátele, nesympatické a nám protivné lidi, 
vždyť i za ně zemřel a vstal z mrtvých.  
A tak nám všem přeji, aby nás naplnila pravá velikonoční radost a naděje. 
 

• Karel Kylar  
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Aktuality 

Křest dospělých 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Při velikonoční vigilii v kostele sv. Bartoloměje přijmou iniciační svátosti 
(křest, biřmování a eucharistii) tři katechumeni: Michaela Jordánová, Michal 
Ševčík a Tadeáš Kouřil.  Společně se připravují od září 2021 a mezi katechu-
meny byli přijati na podzim minulého roku. Na cestě ke svátostem je vytrvale  
a laskavě doprovází především Marie Zimmermannová. Pro každého z nás je 
velkým povzbuzením, že Pán je stále věrný a v každé době se dotýká lidí svojí 
láskou, aby proměňoval jejich životy a mohli ho v jeho církvi oslavovat  
a čerpat sílu milosti ke službě v tomto světě. Pro každého nově pokřtěného je 
důležité, aby byl farním společenstvím přijat a zapojen do jeho života. Proto  
se nebojme nově pokřtěným třeba i osobní gratulací vyjádřit svoji blízkost  
a upřímnou radost, že jsou skrze křest našimi sestrami a bratry v Kristu.  
 

• Jan Uhlíř 

________________________________________________________________________________________________________ 
 
Aktuality 

Křížová cesta Spojil 2023 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Na Velký pátek 7. dubna jste srdečně zváni rodinou Kučerových k modlitbě 
křížové cesty do obce Spojil. Začátek křížové cesty je v ulici Na Strejčku v 9:00. 
Tato křížová cesta je určena nejen pro rodiny s malými dětmi. Jednotlivá 
zastavení malovaly děti. Prochází se celou obcí a terén je ideální pro kočárky  
a motorky pro malé děti :-). Klapačky s sebou :-)! 

14:00 – 16:00 kostel sv. Bartoloměje (2 kněží) a přízemí fary (2 kněží) 

08:00 – 20:00 kostel sv. Bartoloměje (1 kněz) 
15:00 – 18:00 Salesiáni – MUC  



Aktuality 

Pozvánka na akce pro ministranty 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Milí ministranti, 
 

úvodem vám moc děkuji za vaši službu u oltáře, bez vaší pomoci by to bylo 
těžké. Chtěl bych vás pozvat na dvě akce: 
 

1. Zelený čtvrtek 6. dubna 2023  
V Hradci Králové bude v 10:00 hod. mše svatá v katedrále Svatého Ducha,  
při které proběhne obnova kněžských slibů a pan biskup Jan požehná oleje.  
Od 8:30 hod. bude nácvik pro ministranty v sakristii katedrály. Po mši svaté 
jste zváni na oběd a možná i nějakou zmrzlinu. Odjezd z Pardubic od fary  
v 7:50. Přihlášky u otce Piotra - tel. 603 550 271 nebo napište do naší skupiny  
na WhatsApp. 
 

2. Pouť do Libice nad Cidlinou – sobota 22. dubna 2023.  
Pojedeme pravděpodobně vlakem na slavnost sv. Vojtěcha.  
Přihlašujte se u Václava Metelky - tel.: 728 156 899. 
 

Těšíme se na vás! 
 

• P. Piotr 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Velkopáteční poutní křížová cesta 2023 
________________________________________________________________________________________________________ 

 
Zveme vás ve spolupráci s bratry salesiány na poutní křížovou cestu  

na Velký pátek (7. 4. 2023), a to do blízkosti Lázní Bělohrad k místu zvanému 
Byšičky, kde se křížová cesta nachází na mírném návrší (viz foto) kolem 
kostela sv. Petra a Pavla (GPS: 50°25'8.217"N, 15°36'36.766"E).  

Křížová cesta má délku cca 400 m a je umístěna vedle zpevněné cesty.  
Je možné zastavit přímo u kostela, ale my tuto cestu spojíme s krátkou pěší 
poutí. Od parkoviště u Lázní Bělohrad (GPS: 50°25'44.371"N, 15°35'36.317"E) 
projdeme skrze Bělohradskou bažantnici kolem rybníku Byšička (po žluté 
turistické značce) ke kostelu sv. Petra a Pavla. 



Délka trasy je cca 2,2 km (viz. mapa). Z důvodu koordinace programu u bratrů 
salesiánů je počátek poutě z parkoviště stanoven již na 10. hod., samotná 
pobožnost křížové cesty by začínala v 11 hod. (u kostela).  
 

 
 

Doporučená cesta autem je okolo Hradce Králové, přes Hořice do Lázní 
Bělohrad – trasa dlouhá okolo 62 km – doba jízdy: 50 minut (dle navigace).  
Upozorňujeme, že parkoviště je placené (20 Kč/hod.). Pokud by byl někdo 
ochoten vzít nějakého poutníka do vozu a naopak – kdo by potřeboval svézt, 
ozvěte se, prosím, na email jiri@petras-cz.eu nebo telefon 606 427 580. 
 

 

• Na setkání s vámi se těší Petrášovi & komunita salesiánů 
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Aktuality 

Čistota v kostele není samozřejmost! 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Když přijdeme do našich kostelů, často bereme jako samozřejmost, že tyto 
Boží stánky jsou čisté, uklizené ... za tím je ale pravidelná práce ochotných 
lidí. Někteří uklízejí již několik let, přibývají jim léta a ubývají síly. 
Momentálně je potřeba v kostele svatého Bartoloměje dalších rukou, 
které se zapojí. Nynější úklid probíhá jednou za dva týdny v pátek ráno, příští 
úklid bude 14. 4. od 8:00 hod, vstup sakristií. 
 

Protože jsme si vědomi, že je to čas, který nemusí vyhovovat všem, kteří by se 
rádi zapojili, je možné se domluvit na některé odpoledne a vytvořit další 
skupinku na střídání – telefonický kontakt 604 737 790. 
 

Prosíme, přijďte se zapojit do úklidu, dát své síly do udržování pořádku 
domu Páně. 
 

Předem děkujeme všem, kteří tak učiní.         
 

• Pavla Pecnová 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Sbírka pro mládež – Setkání mládeže v Lisabonu  
________________________________________________________________________________________________________ 
 

V polovině letních prázdnin se zúčastní naše farní pardubická mládež Světo-
vého setkání mládeže v Lisabonu. Na toto setkání je přihlášeno 17 mládežníků. 
Vzhledem k tomu, že výdaje jsou poměrně dost vysoké - cca 22.000,-Kč/os., 
rozhodla pastorační rada vyhlásit sbírku, abychom podpořili děti a jejich 
rodiny. Po celý měsíc březen byla možnost přispět různými způsoby, a to buď 
formou daru do kasičky, donést do kanceláře farnosti či zaslat na účet farnosti 
nebo sbírkou pořádanou ve všech našich kostelech v neděli 12. března. 
Ekonomická a pastorační rada rozhodla, že se každému účastníkovi přispěje 
5.000,- Kč a pokud se tato částka nepodaří vybrat, chybějící prostředky se 
věnují z farního rozpočtu, což vzhledem k již vybraným financím možná 
nebude ani potřeba. V neděli 12. března bylo v kostelech, které spravujeme  
a spolu se sbírkou u salesiánů vybráno 36.576,- Kč a k 13. březnu bylo vybráno 
formou daru 28.100,- Kč, což celkem činí 64.676,- Kč.  



Na Popeleční středu byla pořádána také celodiecézní sbírka pro všechny 
mladé, kteří se budou účastnit tohoto setkání z naší královéhradecké diecéze. 
Celkem se vybralo 11.825,-Kč. 

Děkujeme za štědrost, s jakou podporujete naše mladé.  
 

• Pavla Bednářová 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Sbírka na Svatou zemi 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Připojme se i my velkopáteční sbírkou a podpořme finančně naše bratry  
a sestry žijící ve Svaté zemi. Papež Pavel VI., po příkladu sv. Pavla, svou 
apoštolskou exhortací „Nobis in Animo“ z 25. března 1974 ustavil zvláštní 
velkopáteční sbírku na podporu mateřské jeruzalémské církve. Od té doby 
proudí do Svaté země finanční pomoc katolíků z celého světa, díky níž 
blízkovýchodní křesťané udržují víru a život na svatých místech. 

 

Dary mají být naší formou solidarity a pomoci křesťanům ve Svaté zemi, 
která stále zůstává v oblasti konfliktů a násilí.     

 

• Pavla Pecnová 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Platba za Katolický týdeník 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Pro naše farnosti týdně odebíráme 50 ks výtisků Katolického týdeníku. Jeden 
výtisk stojí 20 Kč. Chceme vás všechny, kteří nemáte předplatné časopisu 
Katolického týdeníku a využíváte možnosti zakoupení tohoto časopisu  
v našich kostelích, požádat, abyste nezapomínali za toto periodikum 
zaplatit. Nedávejte také, prosíme, poplatek do kostelní sbírky, ale  
do příslušné pokladničky. V případě, že se situace v dohledné době nezlepší, 
zvažujeme, že předplatné těchto novin zrušíme a všichni zájemci si budou 
noviny předplácet sami.     

 

• Pavla Bednářová 



Aktuality 

Jednání pastorační rady farnosti dne 16. března 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Otec Jan na začátku setkání poprosil o vysvětlení některých dlouhodobě 
zažitých zvyklostí ve farnosti a společně se diskutovalo, zda minulé důvody 
stále trvají nebo je vhodné je (vzhledem k menšímu počtu věřících či změnám 
okolností) nově promyslet. Nejvíce se diskutovalo o pořadu bohoslužeb 
Velikonočního tridua. Předem bylo sděleno, že letošní velikonoční bohoslužby 
zůstávají beze změny a po prožitých Velikonocích se k tématu vrátíme.  

Otec Jan by v centru města preferoval vždy jedny obřady v kostele                 
sv. Bartoloměje, aby byla vyjádřena jednota společenství a v alternativním čase 
v přilehlých (MHD dostupných) farnostech, aby se rodiče dětí mohli případně 
vystřídat.  

 

Dalším bodem byla diskuse o liturgických postojích při mši svaté. 
Konstatovalo se, že panuje zmatek mezi lidmi a při různých bohoslužbách jsou 
jiné zvyky. Všichni se shodli na potřebě sjednocení postojů a jejich vysvětlení. 
Zmatek je totiž způsoben možnostmi, které liturgické předpisy v některých 
částech bohoslužby nabízejí.  

 

Pastorační rada podpořila touhu důležité okamžiky farnosti slavit společně  
v kostele sv. Bartoloměje a domluvila se na způsobu slavení prvního svatého 
přijímání dětí (viz samostatný článek). Koordinací Noci kostelů byl pověřen 
otec Jan s tím, že pro příští léta by bylo dobré najít vhodného člověka, který by 
kolem sebe vytvořil tým zajišťující tuto akci. Kurz Alfa, plánovaný na podzim, 
bude prezentován především při ohláškách, případně bude téma evangelizace 
zmíněno v homilii. 
 

Salesiáni informovali o plánovaných velikonočních aktivitách pro děti  
a začátku oprav domu (viz. samostatný článek). Paní ředitelka charity nás 
seznámila s plánovanými projekty, obnovou vozového parku a rekonstrukcí 
nové budovy charity v Dražkovicích. Vyjádřila radost z úspěšné Tříkrálové 
sbírky a vydařeného Charitního plesu.  

 

Větší diskuse proběhla o plánovaném Křesťanském festivalu, který se má 
konat v sobotu 3. června u salesiánů. Cílem je stmelovat farnost a případně  
i křesťany v Pardubicích. Organizátory byl k diskusi předložen návrh, pojmout 
výhledově tuto akci jako Farní den v neděli.  



Celkem jednotně byla tato myšlenka podpořena i s tím, že by tuto neděli byla 
sloužena jedna mše sv. v rámci Farního dne u salesiánů a v kostele sv. 
Bartoloměje by se konala pouze ranní a večerní bohoslužba. Tento návrh se 
týká ale až příštího roku.  
 

Na závěr proběhla informace i z ekonomické rady.  Zpráva o hospodaření 
farnosti za rok 2022 se farníkům předloží až v květnu. Zmíněna byla oslava 
svátku sv. Josefa a stav sbírky na podporu mládeže do Lisabonu.  

Otec Jan informoval, že dlouholetý pracovník na faře Václav Pecen, k 1. září 
odchází do důchodu. Zmíněna byla i dubnová farní pouť do Bozkova a další 
plánované velikonoční akce ve farnosti. Příští PRF bude  
ve středu 10. května v 19.00 na faře.     

 

• P. Jan Uhlíř 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

První svaté přijímání 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Na pastorační radě farnosti bylo domluveno, že první svaté přijímání dětí, 
plánované na neděli 21. května, bude slaveno v kostele sv. Bartoloměje  
v 9:00. Ten den nebude mše sv. v klášterním kostele.  
 

Smyslem je, abychom všichni společně mohli oslavit výjimečnou událost 
nejen v životě dětí a jejich rodin, ale celého našeho společenství. Liturgie 
včetně zpěvu bude přizpůsobena dětem. Pokud to dovolí počasí, po mši sv. 
bude na farní zahradě připraveno malé občerstvení, na které budou všichni 
přítomní pozváni.  
 

V letošním roce přistoupí v kostele sv. Bartoloměje poprvé ke sv. přijímání       
10 dětí. Jejich tablo si můžete prohlédnout v klášterním kostele a na nástěnce 
v kostele sv. Bartoloměje. Příprava dětí a rodičů byla naplánována na čtyři 
nedělní odpoledne pod vedením katechetek Ireny Zbrojové a Zuzany Petrášové 
a nás kněží. Slavnost prvního sv. přijímání povede otec Piotr.  
Ve společenství u salesiánů bude první sv. přijímání dětí v neděli 4. června. 
 
• P. Jan Uhlíř 



Aktuality 

Pardubické hudební jaro v neděli 16. dubna 2023 
zavítá v 9:00 do chrámu sv. Bartoloměje 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Vždy mi bylo sympatické, že například na Smetanově Litomyšli, ale i na 
některých jiných hudebních festivalech, je součástí programu i slavnostní mše 
s profesionálně provedeným hudebním doprovodem. V Litomyšli takovou mši 
tradičně koncelebruje a během ní káže Mons. Tomáš Halík. Jsem moc rád, že  
po letech diskusí a covidových komplikací se letos poprvé – v rámci 45. 
ročníku Pardubického hudebního jara – podařilo organizátory přesvědčit, že 
podobný formát bude fungovat i u nás v Pardubicích. 
 

Zvu spolu s pořadateli a vedením farnosti vás všechny na slavnostní mši 
svatou v neděli 16. dubna v 9:00 hod. do chrámu sv. Bartoloměje. 
Koncelebrovat a promluvu v rámci bohoslužby bude mít Max Kašparů 
(řeckokatolický kněz, psychiatr, pedagog, premonstrát, …) a zároveň jako 
hudební rámec zazní Missa Brevis od Jacoba de Haana v podání těchto 
uskupení: Pardubická muzika, Cantus Amici Pardubice, Orfeus Pardubice  
a Dívčí sbor Kantiléna Hradec Králové. 

Pevně věřím, že se stane slavnostní mše u sv. Bartoloměje se zajímavým 
duchovním hostem novou a milou tradicí i pro další ročníky Pardubického 
hudebního jara, a že tento volně přístupný „koncert a mše svatá“ bude tak 
pravidelnou jarní událostí v životě naší farnosti, na kterou se budeme těšit. 
 

• Roman Línek, náměstek hejtmana Pardubického kraje pro kulturu a investice  
 

________________________________________________________________________________________________________  
 
Aktuality 

Farní pouť: Bozkov – Nová Paka v sobotu 15. dubna 
________________________________________________________________________________________________________ 
 

Letošní jarní pouť nás zavede do Bozkova, do poutního chrámu Navštívení 
Panny Marie Královny hor. Po mši svaté se seznámíme s historií poutního 
místa La Saletta, které se nachází ve Francii v horách a se zjeveními Panny 
Marie na tomto místě. Po obědě v poutním domě se na zpáteční cestě 
zastavíme v Nové Pace, kde budeme mít v klášterním kostele Nanebevzetí  
Panny Marie májovou pobožnost.  



Srdečně zveme na tuto pouť ! 
UPOZORNĚNÍ: Vzhledem ke konání Vinařského půlmaratonu a uzavření 
části středu města je odjezd autobusu naplánován na 7:30 ze zastávky 
Dukla, náměstí! Příspěvek na pouť je 400 Kč, návrat je plánován kolem 
17:30. Přihlášku najdete na stránkách farnosti a na stolku v kostele sv. 
Bartoloměje a sv. Jana. 
 

Poutní Kostel Navštívení Panny Marie Královny hor v Bozkově 
Jedno z nejstarších poutních míst v Čechách a na Moravě, Bozkov, se nachází na rozhraní 

Podkrkonoší, Českého ráje a Jizerských hor. O poutní místo původně pečovali benediktini, 
později je vystřídal řád cisterciáků a nyní je ve správě Misionářů Matky Boží Lasalettské - 
Saletini. Farní kostel stával v Bozkově již v polovině 14. století, zanikl však za husitských 
válek. K jeho obnově došlo snad až v 16. století. Bozkov byl střediskem mariánské úcty –  
zpočátku asi jen pětkrát ročně, později častěji, hlavně o mariánských poutích, které byly 
čím dál více navštěvovány. Od roku 1996 v Bozkově působí Misionáři Matky Boží z La 
Saletty. Kongregace Misionářů Matky Boží z La Saletty (Congregatio Missionariorum 
Dominae Nostrae a La Salette, obvykle používaný název Misionáři Saletini; zkratka MS) 
vznikla na základě zjevení Panny Marie v La Salettě. Je klerická s apoštolským zaměřením, 
nadána papežskými právy. Působení Misionářů Matky Boží z La Saletty se postupně 
rozšířilo – z Francie do Belgie, Švýcarska, Spojených států, Polska, Madagaskaru atd.  
V současné době čítá přes 926 členů, kteří jsou rozděleni do 11 provincií po celém světě. 
Působí ve 25 zemích. Generální dům se nachází v Římě. 
 

Klášterní kostel Nanebevzetí Panny Marie v Nové Pace 
Po zakoupení kumburského panství se Rudolf z Tiefenbachu rozhodl zbudovat klášter.  

K jeho rozhodnutí pravděpodobně také přispělo i uctívání zázračného obrazu Rodičky Boží, 
tehdy umístěného ve farním kostele sv. Mikuláše v Nové Pace. Tento obraz byl nejdříve 
umístěn v kapli, která stávala nad městem. Zmínka je o ní už v roce 1414. V době panování 
Václava IV. byla kaple uzavřena a obnovena byla až v roce 1565. 

11. června 1709 byl jezuitou Blažejovským položen základní kámen k novému, 
důstojnějšímu klášternímu kostelu. V roce 1715 byla kaple, která překážela rostoucímu 
kostelu, zbořena. Další zmínka o klášterním kostele je až z doby jeho prvního slavnostního 
vysvěcení 11. srpna 1724. V této době ještě kostel nebyl z nedostatku finančních prostředků 
plně vybaven. Potřebné prostředky na vybavení chrámu byly sehnány z uspořádané sbírky  
v roce 1727. Po získání prostředků byl kostel dostaven a 28. října 1732 znovu vysvěcen. 
Kostel patří k významné české radikálně barokní skupině dietzenhoferovské architektury  
1. čtvrtiny 18. století. V roce 1858 z části vyhořel a ještě téhož roku byl obnoven.  

Kostel je jednolodní, neorientovaný na půdorysu obdélníka se zkosenými rohy.  
K západní straně kostela přiléhá čtyřkřídlá jednopatrová budova kláštera. 
 

• Pavla Pecnová 



Salesiáni 

Obnov můj dům 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Od 5. února probíhají bohoslužby u salesiánů v tzv. MUCu – multifunkčním 
sále v suterénu školy NOE.  

 

 
 

Museli jsme si chvíli zvykat. Prostor je oproti kostelu tmavší, ale velmi rychle 
jsme ocenili teplo a pohodlí, blízkost kavárny i koutek pro rodiče s dětmi.  
Na přípravě i úklidu prostoru se podílí skupiny dobrovolníků, kterým moc 
děkujeme. Presbytář (podium) nám nově zdobí fotoreplika kříže ze San 
Damiana, který inspirován syrskou ikonou z 9. stol. vznikl v Umbrii (střední 
Itálie) ve 12. století. Jedinečné na kříži je to, že Kristus je zobrazený současně 
jako Ukřižovaný a Vzkříšený společně s dalšími postavami a vyjadřuje tak 
tajemství naší víry. Počátkem 13. století sv. František při svých toulkách  
v okolí Assisi přišel k polorozpadlému kostelíku svatého Damiána. Zde poklekl 
před touto ikonou kříže, která visela nad oltářem, a ve svém nitru jasně uslyšel 
výzvu: "Františku, jdi a obnov můj dům, který, jak vidíš, se rozpadá."  
A tak František začal nejdříve s obnovou kostela a později začala jeho snaha  
o obnovu celé církve. Kříž v MUCu nám připomíná, aby rekonstrukce našeho 
kostela a domu nebyla jen stavební opravou, ale také impulsem k obnově 
salesiánského díla v Pardubicích. Kříž je také výzvou ke stálé podpoře procesu 
synody usilující o obnovu církve u nás i ve světě.  

 

• P. Jiří Caha 



Napsali farníci 

Postní duchovní obnova 
________________________________________________________________________________________________________  
 

V sobotu 25. února 2023 odpoledne se ve farním sále uskutečnila postní 
duchovní obnova, kterou vedl P. Pavel Seidl – pardubický rodák, který zde 
slavil primiční mši sv. a v současné době je farářem v Krucemburku. V krát-
kosti nás seznámil, kde začala a pokračovala jeho kněžská služba. Bylo zřejmé, 
že nebyla vždy jednoduchá (též působení mezi bezdomovci), získal však 
nemalé zkušenosti v pastoraci. 

 

Obnova byla rozdělena do dvou přednášek „O cestě víry“ a „O radosti z víry“. 
Ježíš Kristus se před svým veřejným vystoupením a působením nechal pokřtít 
od Jana, nad jeho hlavou se objevil Duch Svatý v podobě holubice a z nebe se 
ozval hlas Boha Otce „to je můj milovaný Syn, v něm mám zalíbení“.  
I my jsme byli ve svátosti křtu pokřtěni ve jménu Boha Otce, Syna a Ducha 
Svatého a stali se tak nejen Božími dětmi a dědici Božího plánu, ale také jsme 
přijali víru. Víra je tedy dar, který zavazuje, je to světlo, které nám ukazuje 
cestu životem. Na té můžeme někdy zabloudit, ale světlo nás přitáhne. Je to 
Bůh Otec, který je stále s námi, a který je stále připraven nám pomoci. 
Nemáme žít víru jen formálně jako „plnění povinnosti“, ale snažit se ji 
prohlubovat a radovat se ze stále větší Boží přítomnosti. Postní dobou nás 
provázejí půst, modlitba a almužna, které mají své nezastupitelné místo. Doba 
půstu končí radostným Vzkříšením. Až se budeme modlit „Věřím“, ptejme se: 
„Co já a Bůh Otec? Jaký je náš vztah?“, „Co já a Ježíš Kristus?“, „Co já a Duch 
Svatý?“. Nebudeme zklamáni ze svých odpovědí? 
 

Otázky a odpovědi otce Pavla byly přímé a svědčily o jeho živé pastorační 
službě, též jeho přímluvné modlitby po přednáškách byly inspirací k pro-
hlubování víry a radosti života z víry. 

Na závěr obnovy poděkovala asistentka Pavla Bednářová otci Pavlovi  
za přednášky, předala dárek a popřála mu pevné zdraví a hojnost Božího 
požehnání. 

 

V 18.00 sloužil P. Pavel Seidl v kostele sv. Jana Křtitele mši svatou.  
Za vše moc děkujeme. Bohu díky! 

 

• Jana Čihulová 
 



Napsali farníci 

Duchovní obnova biřmovanců ve Slavoňově 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Od 24. do 26. února se konala ve Slavoňově v blízkosti oblíbeného poutního 
místa Rokole duchovní obnova určená především pro biřmovance. Program  
s tématem Duch Svatý vedl otec Jan.  
 

Již v pátek jsme vyslechli přednášku od bývalé kolegyně otce Jana Julie  
o působení Ducha Svatého ve svém životě. Julie vyprávěla, jaké to je být  
z devíti sourozenců, jaký je život v komunitě ve Francii a jak ji Duch Svatý 
zavál až do Kutné Hory. Právě přirovnání Ducha Svatého k větru – k lehkému 
vánku či silné vichřici se nám velmi zarylo do paměti a moc se nám líbilo. 
Večer jsme zhlédli krátký film Motýlí cirkus a povídali si o něm. Na závěr 
proběhla modlitba, po níž následovala volná zábava.  

Sobotní den začal v kapli ranními chválami, následovala snídaně, při které 
nám otec Jan předčítal slova k zamyšlení i pro povzbuzení. Po snídani 
pokračoval otec Jan, tentokrát již přednáškou o Duchu Svatém. Po této cca 
hodinové přednášce si každý z nás našel místo o samotě a rozjímal o vysly-
šených slovech, modlil se k Duchu Svatému. Někdo k tomu využil okolní 
přírodu, někdo zůstal v pokojích. Do tohoto okamžiku pro nás platilo 
silencium, tedy zachovávání ticha. Když jsme se opět všichni sešli, povídali 
jsme si, jak jsme čas o samotě využili. Shodli jsme se, že ticho je velice 
uklidňující a prohlubuje vztah s Bohem, a že se nám ani nechce začít znova 
mluvit.  

Posilněni výborným obědem od Julie jsme se vydali do Rokole k řádovým 
sestrám slavit mši svatou. Po mši nás sestřičky pohostily výbornými domácími 
buchtami. Občerstveni duchovně i fyzicky jsme se vrátili zpět do Slavoňova, 
kde na nás již téměř čekali manželé Tylšovi se svým povídáním a svědectvím. 
Přednáška byla zaměřena na rozhodování, plánování v souvislosti s Duchem 
Svatým.  

Po přednášce následovala večeře a další program v podobě adorace a pří-
mluvné modlitby. Než jsme se ale vydali do krásného dřevěného kostela  
ve Slavoňově slavit eucharistickou adoraci, měli jsme za úkol napsat dopis 
Pánu Ježíši, který později položíme na oltář. Adorace, při které měl každý  
z nás možnost pokleknout v těsné blízkosti Nejsvětější svátosti a chvíli před  
ní spočinout, byla současně s přímluvnou modlitbou nejsilnějším zážitkem 
celého víkendu pro všechny z nás.  



Po dvou hodinách strávených v kostele jsme odcházeli možná zmrzlí 
navenek, ale rozhodně zahřátí vevnitř, plní pokoje a klidu.  

Jelikož se nám po takto silném zážitku nechtělo jít spát, strávili jsme zbytek 
večera hraním různých her a povídáním.  

Neděle již nebyla tak nabitá jako sobota, ale i tak jsme toho stihli spoustu. 
Den jsme začali opět ranními chválami. Následovala snídaně a po ní 
zodpovězení otázek, které jsme měli možnost přes celý víkend vhazovat do 
připravené krabičky. Po diskusi, která se protáhla nejen díky množství 
položených otázek, ale také zajímavostí jednotlivých otázek, jsme se odebrali 
slavit nedělní mši svatou. V závěru mše nás otec Jan vyzval, abychom se jako 
poděkování modlili za Julii, která se o nás starala, povídala a stala se nám 
inspirací. Tuto výzvu jsme mile rádi splnili a každý z nás se osobně za Julii 
krátce pomodlil. Poté nás již čekal oběd, opět výborný, sdílení zážitků, balení  
a odjezd domů.  

 

Celý víkend byl pro nás všechny nesmírně obohacující. Velké dík patří všem 
přednášejícím, otci Janovi za organizaci celého víkendu, Julii nejen za přípravu 
jídel a všem účastníkům za vytvoření příjemné atmosféry. Bohu díky.  

 

• Jitka Bořilová 
 

    
 



Napsali farníci 

3. seminář o evangelizaci  
________________________________________________________________________________________________________  
 

 
 

V sobotu 11. 3. se v Hradci Králové v prostorách Nového Adalbertina konal již 
třetí Seminář o evangelizaci pod záštitou generálního vikáře Jana Paseky.  
Na programu byla nejen přednáška a pestrá paleta workshopů, ale došlo i na 
chvály s kapelou Dotek.  
Seminář začal kolem 8. hodiny registrací, úvodním slovem a modlitbou. Poté 
už přišla na řadu přednáška – „Jak dnešní lidé touží po evangeliu? A jaká je  
v tom moje role?“ od hlavního hosta P. Josefa Prokeše. Musím říct, že před-
nášející je velmi osvícený kněz a jeho projev měl hlavu a patu. Svůj vstup 
rozdělil do 7 částí, kde rozebíral dané téma z různých úhlů vždy ve srovnání  
s úryvkem z Písma. Z přednášky pro přiblížení mohu vyzdvihnout několik 
následujících myšlenek, které mě oslovily a věřím, že vás také zaujmou:  
 

● Bůh po nás nechce, abychom evangelizovali jako někdo jiný, ale každý by měl hledat 
svůj individuální způsob pro evangelizaci, který je mu blízký. Snažme se o autenticitu  
a pravdivost. 
● Podívejme se na strukturu věcí ve farnosti, jestli aktuálně slouží evangelizaci, pokud 
už neslouží, nebojme se jich zanechat a hledat nové prostředky. Nestačí dělat věci tak, 
jako vždycky. Svět je na cestě, církev je na cestě, Bůh je cesta. Bůh prorůstá dějinami  
a časem. Buďme kreativní. Zadělávejme kvas evangelia v novém těstě. 
● Bez evangelia jsme neplodní, mějme víru v sílu evangelia a vnímejme, že Bůh jde 
před námi a my za ním jen klopýtáme. Vždy zaměřme pozornost na Něho. 
● Zajímejme se o neznalé a nevěřící, neboť nám dávají nové pohledy a objevy. 
Pomáhají nám k našemu porozumění evangeliu. 
● Mějme odvahu zasít semínka evangelizace a začít procesy v církvi, které nemáme  
v rukou a jejichž výsledky hned nevidíme. 
● Zaměřme se spíše na aktuální žití a mluvení s Bohem než na vyprávění vzpomínek  
s Ježíšem. Nedělejme z církve muzeum. 
● Žijme jeden život. Prožívejme evangelium nejen v kostele a na faře, ale i všude, kde 
působíme (v práci, ve škole, doma…). 
 

Po přednášce pro nás byl připraven zasloužený oběd, který vypadal i chutnal 
luxusně. Ve chvíli pauzy jsme si zašli do Karmelitánského knihkupectví, které 
mělo speciálně kvůli této významné diecézní události otevřeno.  



Zde nám P. Piotr koupil mapu s poutními místy v ČR (Pán Bůh zaplať!), kterou 
doteď s úžasem obdivujeme. Okolo 13. hod. jsme se přesunuli na workshopy 
(nabídka: Farní evangelizační buňky, Evangelizace tancem, Debata o dopo-
lední přednášce a Otcovo srdce). Já jsem se zúčastnila workshopu Otcovo srdce 
pod vedením Jany Beranové. Paní Jana nám pověděla velmi silné svědectví  
o Boží lásce v jejím životě, kterou zakusila po velmi náročném dětství  
a provází ji v životě, včetně doby, kdy bojovala s vážnou nemocí.  
 

 

Kladla důraz na to, že si Boží lásku nelze vydřít ani zasloužit, že ji zkrátka 
máme, zvlášť pak potvrzenou Ježíšovou obětí. Představila nám také pořádané 
semináře Otcovo srdce. Kurzy dávají účastníkům možnost otevřít své těžkosti, 
které v sobě dlouho nosí, odžít si je, odevzdat je Bohu a zakusit nekonečnou 
Boží lásku (více informací na www.otcovosrdce.cz).  
Po workshopu jsme využili širokou nabídku občerstvení a přesunuli jsme se na 
modlitbu chval v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Byla to skvělá příležitost 
poděkovat Hospodinu za pěkné chvíle, které jsme ten den prožili, ale i 
možnost odevzdat Mu všechny naše starosti a radosti života. Na závěr chci 
moc poděkovat organizátorům za přípravu i účastníkům za to, že jsme mohli 
spolu tvořit krásné společenství s Kristem uprostřed nás. 



Pokud budete mít možnost se zúčastnit nějakého dalšího semináře o evan-
gelizaci, vřele doporučuji si na něj udělat čas, nebudete litovat! Vybízím 
zejména i nás mladé, abychom těchto nabídek využívali, protože se nás toto 
téma zvlášť týká. V lecčem můžeme do církve přinášet nové kreativní pohledy 
a svou horlivostí pro Pána se dotýkat dalších lidských srdcí! 
 

• Pavla Dařbujanová 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 

 

Dne 11. 3. 2023 jsme se sešli v Hradci Králové na semináři o evangelizaci.  
Prožíváme postní dobu, která v nás probouzí touhu, nadšení a chuť právě  
k hlásání Kristova evangelia. Ale JAK toto evangelium hlásat, abychom byli 
věrohodní? P. Josef Prokeš z Vodňan se ujal právě tohoto úkolu.  
   Přednáška byla na téma: “Jak dnešní lidé touží po evangeliu? A jaká je v tom 
moje role?” Skutečně jsou kolem nás lidé, kteří touží po Bohu? Je církev 
důvěryhodná pro tyto hledající?? Je víra schopná těmto lidem nabídnout jiné 
životní jistoty a cíle? Tolik otázek… Moje role je právě v tom ukázat hleda-
jícím cestu, jak poznávat živého Boha a co mi víra do života přináší. Víra není 
vyřešená jednou provždy, ale stále znovu a znovu je vracena do zkoušek.  
 

Tady a teď v tuto chvíli se můžeme setkávat s Bohem, nikdo není vyloučen, 
Kristovo pozvání platí pro každého člověka. Není potřeba splnit nějaké 
podmínky, AŽ UDĚLÁŠ TO A TO... pak přijď! NE, jsem tady a teď v tuto chvíli, 
jen mi otevři své srdce …  čti Boží slovo, ono k tobě bude promlouvat. Čemu  
z Bible nerozumíš, to přijmi vírou. Modli se a pracuj, vnímej kolem sebe vše, 
jako Boží stvoření. To, abys žil vírou i ve všedních dnech a při práci ti dovolí 
objevovat Krista i v běžných denních situacích. Bůh působí i mimo církev.   

V této době, kdy prožíváme tolik změn v krátkém čase, ať je to COVID, válka 
na Ukrajině či klimatické změny, to vše v nás vyvolává pocit nejistoty, obavy  
a strach z toho, co bude. Jako bychom ztráceli půdu pod nohama a neměli se 
čeho zachytit. Nechceme jen přežívat, ale žít plnohodnotný život, být 
radostnými lidmi, protože víme, komu jsme uvěřili a tuto víru chceme šířit dál 
lidem kolem sebe.   
 

• Marie Holická 
 



Napsali farníci 

Seniorklub 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Milé seniorky, milí senioři! Zdravíme vás všechny v tomto čase přípravy na 
Velikonoce. Přejeme požehnané Velikonoce, ať dokážeme prožívat opravdovou 
radost z naděje, kterou nám svým zmrtvýchvstáním dal náš milující Pán – Ježíš 
Kristus. Ať tuto radost dokážeme rozdávat druhým! 

Těšíme se na naše velikonoční setkání na velikonoční středu 12. 4. 2023 
odpoledne. Přejeme Boží požehnání a posilu do dalších dní! 
 

 
 
 

• Za Seniorklub Olga Kylarová a Jan Kohl 
 

________________________________________________________________________________________________________  
 
Napsali farníci 

Vikariátní setkání mládeže – téma: Poznej sám sebe 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Akce se konala 18. března u Salesiánů v Pardubicích. Sešlo se nás méně, ale 
ničemu to nevadilo. Na začátku akce jsme se krátce pomodlili a poté 
následovalo kolečko s kartičkami DIXIT na téma „Jak se nám v poslední době 
daří“. Po kolečku jsme šli ven, kde jsme si zahráli mluvící hru a "létající 
koberec". Po těchto aktivitách jsme se přesunuli zpátky dovnitř, kde už nás 
čekal náš host – Iva Němcová z CDB, která nás prováděla naším hlavním 
programem.  



S Ivou jsme si na začátku zahráli hru ZEM JE LÁVA a poté jsme se už vrhli  
na hlavní bod programu. Dostali jsme hodinku na to, abychom zaznamenali  
na papír pro nás důležité body v životě, naši cestu od narození po současnost. 
Každý tento úkol pojal podle sebe. Měli jsme mnoho výrobního materiálu, 
který jsme mohli použít (tempery, fixy, vatu, pastelky, tužky...). Každý do toho 
dal kousek sebe. Po vypršení času jsme se šli na naše výtvory podívat a co jsme 
chtěli, tak jsme ostatním představili. Musím říct, že mne velmi potěšilo, že 
jsme k sobě byli otevření, upřímní, a že jsme si navzájem dokázali naslouchat. 
Celou akci jsme zakončili modlitbou, poděkováním a zaslouženou večeří.  
Naše výtvory jsme si schovali. Jsem zvědavá, co na ně budeme říkat  
za pár let, až se na ně znovu podíváme. 

Díky všem za skvělou akci, budu na ní moc ráda vzpomínat. 
 

• Kateřina Dvořáková 
 

 



Napsali farníci 

Představení dětí připravujících se  
na první svaté přijímání 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Neděle 19. března byla významným dnem pro deset dětí z naší farnosti.  
 

   Při mši svaté v kostele Zvěstování Panny Marie nám bylo představeno  
6 děvčat a 4 kluci, kteří se připravují na to, až koncem května poprvé přijmou 
Pána Ježíše v eucharistii. Během bohoslužby každý dostal od o. Piotra svíci, 
kterou si předtím sám vyzdobil. Ta má dětem tento den připomínat a mají si ji 
doma zapálit při společné modlitbě, obědě nebo třeba nějaké slavnosti.  
V obětním průvodu pak rodiče přinesli před oltář tablo s fotografiemi těchto 
dětí. 
 

 
 

Po skončení obřadu děti zůstaly ještě chvíli v kostele, aby se společně s kate-
chetkami s tímto místem blíže seznámily. Odpoledne se pak společně setkali 
na faře, aby pokračovali v přípravě – tentokrát na téma Svatého týdne. 
 

• Karolína Dušková 



Napsali farníci 

Návštěva v Augsburgu 
________________________________________________________________________________________________________  
 

O víkendu 18. - 19. března jsme se po covidové pauze opět vydali – tentokrát 
tříčlenná skupinka (Danča Neduchalová, Petr Sokol a já) - navštívit naši 
partnerskou farnost Sv. Konráda v Augsburgu, abychom pozdravili nového 
duchovního otce P. Berndta Weidnera a vzájemně si předali již tradiční 
symbolický dar, velikonoční svíci.  

 

Po příjezdu nás čekalo srdečné přijetí skupinkou „Versöhnung und Friede“  
na kryté terase ve farním dvoře a odpolední občerstvení na jarně vyzdobených 
stolech. Všimli jsme si, že v souvislosti s nástupem nového duchovního otce  
v roce 2018 proběhly rozsáhlé úpravy na budově fary a přestěhování farní 
kanceláře s vybudováním nového bezbariérového přístupu. P. Karel Mair byl 
ustanoven duchovním správcem v menší obci Marktoberdorf v podhůří Alp, 
odkud pochází. I přes svůj věk 83 let aktivně pokračuje v kněžské službě a těší 
se i s jeho farní hospodyní Baerbel Weh celkově dobrému zdraví. Měli jsme  
i možnost ho telefonicky zastihnout a vyřídit srdečné pozdravy od všech na-
šich farníků. Večer v restauraci jsme si s našimi přáteli povídali o novinkách  
z obou farností. 
 

 
 

Ráno jsme se sešli v 10:30 na mši svaté v kostele Sv. Konráda, kterou 
celebroval jeden z kaplanů P. Michael Sauerler, který má na starosti i duchovní 
službu v místní nemocnici.  



Na konci bohoslužby pan Ammer pro všechny farníky krátce shrnul celou 
historii partnerství našich měst a předali jsme si vzájemně velikonoční svíce 
do našich farností. Letošním mottem naší svíce se stal úryvek z listu sv. Pavla 
Filipanům: „Kdykoli si na vás vzpomenu, musím děkovat svému Bohu. Stále  
se za vás všechny modlím a při každé své modlitbě se raduji z toho, jak se od 
prvního dne až doposud podílíte na evangeliu.“ Po mši byla uspořádána farní 
akce „Postní jídlo“, jejíž výtěžek byl určen pro charitu. Zde jsme měli možnost 
se setkat a seznámit s P. Weidnerem a předat mu drobné dárky z Pardubic. 
Otec Weidner je mladý, temperamentní a usměvavý muž překypující energií, 
který má nyní na starosti celkem 4 farnosti. Byl překvapen, že naše dlouholeté 
vztahy jsou stále aktuální, svěřil se nám též, že jedna jeho prababička 
pocházela z Čech a ukázal nám její foto. Mluvili jsme o aktuálních projektech 
ve farnosti Bärenkeller i v Pardubicích, změnách v německé a české církvi.  
P. Weidner se zaměřuje nyní zejména na práci s mladými ve farnosti, neboť 
Německo se v současnosti potýká s odklonem mladé generace od církve.  
Na závěr jsme ho pozvali k nám do Pardubic a rozloučili se.  

Všichni farníci, se kterými jsme se setkali, vyřizují do Pardubic srdečné 
pozdravy a těší se, že se opět společně setkáme.  
 

• Markéta Rohlíková   
 

________________________________________________________________________________________________________  
 
Napsali farníci 

Návštěva z Ukrajiny 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Na faře v Mikulovicích našla své útočiště 
těhotná maminka Viktorie s osmiletým 
chlapcem Danylem a babičkou Kateřinou.  
Z domova poblíž Kyjeva je vyhnala válka.  

P. Forbelský s farníky připravili byt a vše 
potřebné. Malá Sofinka přišla na svět  
v červnu v chrudimské porodnici.  

Na podzim odjeli domů za svým otcem. 
Danylo do Čech přivezl své pohádky, které  
s rodiči chtěl vydat na Ukrajině. To nestihli.  
S organizací Amalthea připravili vydání  
v Čechách v ukrajinsko-českém znění.  

 



Danylo s babičkou přijel na křest své knihy Můj pohádkový svět ve dnech       
23. - 25.1.2023.       

Tentokrát našli útočiště na faře v Pardubicích s pohostinností P. Uhlíře.  
Byl to milý čas setkání s lidmi, které poznali během útěku před válkou.  
Na křtu se poprvé potkal malý spisovatel i s ilustrátorkami (studentky  
z Gymnázia J. K. Tyla) i vydavatelem Pavlem Mervartem. Pohádky byly  
vydány za finanční podpory Pardubického kraje, Obce Mikulovice a mnoha 
soukromých dárců.  

Výtisky zdarma jsou určeny pro školy, školky, mateřská a komunitní centra, 
knihovny apod. Kdo by měl zájem o knihy k integračním účelům, je možné 
požádat na amalthea@amalthea.cz.  

Ze všeho zlého spojeného s válkou nám zůstanou hezké Danylovy pohádky  
a nová přátelství. 

 

• Kateřina Němcová 
 

   
 

________________________________________________________________________________________________________  
 
Napsali farníci 

Z průběhu 2. ročníku Kurzu Samuel 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Od října 2022 se na faře u kostela sv. Bartoloměje v Pardubicích schází 13 
mladých lidí, kteří se rozhodli věnovat jeden rok intenzivnějšímu prohloubení 
vztahu s Bohem a rozpoznávání svého životního povolání. V tomto úsilí je 
doprovází sr. Olga Zelená, O. Jan Uhlíř a O. Jan Linhart.  



Setkání probíhají jednou měsíčně  
v neděli odpoledne.  

 

Nejprve má prostor společné sdílení 
zkušeností s modlitbou, potom 
následuje přednáška a praktická 
instrukce k duchovnímu životu. 
Závěrem a vrcholem programu je 
adorace v kostele sv. Bartoloměje.  

Tým Kurzu Samuel se letos rozšířil  
o sr. Markétu Trešlovou a sr. Andělu 
Slezákovou, které obohacují setkání 
svými zkušenostmi života s Bohem  
a dalšími dary, které dotvářejí 
společenství. 
 

Únorové setkání bylo ale trochu jiné 
než ta předchozí. Účastníci se sešli na 
faře už v sobotu 18. 2. a zůstali do neděle. Po obvyklém sdílení o životě  
s Bohem navázalo doprovázené rozjímání Božího slova. Přítomní se tak mohli 
připojit k rozhovoru Pána Ježíše se Samaritánkou a zažít, kde je možné hledat 
pravý Zdroj a Pramen života. Po procházce centrem města, přednášce O. 
Uhlíře a po večeři se všichni přesunuli do kostela sv. Jana Křtitele, kde prožili 
mši svatou. Večer patřil hlubšímu vzájemnému poznávání a upevňování 
společenství. V neděli se po společné snídani a po mši svaté všichni zase 
rozloučili a jako vždy si odváželi program rozjímání na další měsíc.  
Kurz Samuel končí v červnu poutí a exerciciemi. A již se připravuje 3. ročník  
na rok 2023/24, který bude probíhat opět v Pardubicích. 

 

• sr. Markéta 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Napsali farníci 

Slavnost sv. Josefa a setkání chlapů 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Den po svátku sv. Josefa proběhla při této příležitosti v kostele sv. Bartolo-
měje slavnostní mše svatá. Převaha mužů byla tentokrát patrná nejen jako 
obvykle v presbytáři, ale i v celém kostele.  



Připomněli jsme si mimořádný a v poslední době stále více oceňovaný přínos 
sv. Josefa, který byl vždy oporou celé Svaté Rodiny, a to tichým neokázalým 
způsobem.  
 

 
 
Na závěr mše jsme také popřáli mnoho zdraví ke jmeninám našeho otce 
biskupa Josefa.  

Otec Jan pak pozval muže na večerní posezení ve farním sále, který se 
podařilo obstojně zaplnit. Bylo příjemné, že se sešli muži všech věkových 
kategorií, kteří mezi sebou našli dostatek porozumění.  

 

Z diskuse otevřené otcem Janem si odnášíme dvě otázky, na které bychom se 
měli snažit všichni odpovědět. Jakým vzorem nám v našem duchovním životě 
byli naši otcové či dědové, popřípadě, kdo jiný byl pro nás tímto vzorem. A jak 
my obstojíme jako vzory pro naše děti a co bychom jim chtěli předat. 
 

• Lubomír Kubáč 
 

 
 
 



Napsali farníci 

Všechno má svůj čas ... 
zamyšlení nad další existencí prodejny Bartholomeum 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Je tomu již dlouhá řada let, kdy jsem si přinesla ze Živnostenského úřadu  
v Pardubicích /15.12.1992/ živnostenský list, aby mohl oficiálně začít provoz 
prodejny Bartholomeum ve zvonici na nám. Republiky v Pardubicích, kde si 
mohou lidé až do dnešního dne zakoupit křesťanskou literaturu a devocionálie. 
A tak jsem s pomocí Boží začala. 

Celý rok 1992 probíhaly stavební úpravy tohoto prostoru, které nebyly 
jednoduché ani levné. Celé toto moje rozhodnutí bylo na základě přihlášky  
do vypsaného konkursního řízení na využití do té doby "hluchého" prostoru  
ve zvonici. A protože to byla vůle Boží a můj celoživotní velký cit k naší 
farnosti, pustila jsem se na přímluvu Panny Marie, sv. Bartoloměje a sv. Anny 
za velké podpory celé mojí rodiny do podnikání. Celé bylo pořízeno na můj 
náklad.  Zdaleka jsem nevěděla, co mě čeká... Z tohoto místa jsem také 
provozovala poutní cestovní kancelář. Aby prodejna mohla být plně ekono-
micky soběstačná, organizovala jsem ještě pro širokou veřejnost zájezdy  
do pražských a brněnských divadel na opery, operety a muzikály. Zájem byl 
obrovský, mnohdy jsme jezdili i třemi autobusy najednou. 

Ale jak je uvedeno v nadpise tohoto článku, všechno má svůj čas. Mnohé se 
změnilo a tím i různé možnosti - např. jak získat zboží jinak než v kamenném 
obchodě. I mě Pán Bůh obdaroval natolik, že mohu ještě dnes zájemcům 
položit při jejich příchodu do obchodu otázku: "Jaké máte přání"?  Jsou i tací, 
kteří postupně začnou i vyprávět a potřebují vyslechnout. Cestu sem nacházejí 
nejen věřící, ale i řada nevěrců. A tak často nastupuje "na plný úvazek Duch 
Svatý" - ono to totiž mnohdy není vůbec jednoduché... 

Píše se rok 2023 a já se velice vážně zamýšlím, co dál. Zájem již není zdaleka 
takový, jako před časem. Přesto ale lidé přijdou a vybírají – dárky k udílení 
jednotlivých svátostí (křest, biřmování, sv. přijímání, svátost manželství, 
svátost kněžství), k narozeninám, k svátkům i dárky, které dostanou jejich 
nejdražší do rakve při odchodu na věčnost. Dalo by se o chodu této prodejny  
i o jejím významu napsat mnoho. Jsem stále přesvědčena, že by tento jediný 
obchod v Pardubicích a celém okolí měl i nadále existovat. Na názor na jeho 
existenci jsem se poslední dobou zaměřila u současných zákazníků a ptám se 
tak průběžně na názor veřejnosti. Jednoznačně je názor kladný.  



Roky však přibývají a myslím, že je určitě již třeba plně respektovat to, v co 
věřím: "Pán přijde a pokyne, buďte připraveni". 
   Pomozte mi, prosím, se nejprve modlit o vnuknutí, co dál. Máte-li nějaké 
konstruktivní řešení, předložte ho. Vždyť i toto je způsob evangelizace.  
A pokud byste chtěli v této činnosti pokračovat právě vy nebo o někom věděli, 
budu velice ráda a vše potřebné poradím, pomohu, ale i s láskou v tichosti 
odejdu. 
    Na závěr musím vzpomenout na všechny ženy, které mně po celou dobu 
pomáhaly – sice ve funkci prodavaček, ale v podstatě byly sponzory. O něja-
kém výdělku se nedá hovořit. Dnes jsme dvě, které se střídáme, aby mohlo být 
otevřeno celý týden. Vedle toho jsme ale zároveň také babičky na plný úvazek. 
Velký dík za obrovskou podporu také patří hlavně mojí celé rodině. 
 

Díky, Pane, za všechny ty krásné roky a prosím, ukaž mi cestu dál.  
Vždyť všechno má svůj čas... 
 

• Anna Hofericová 

________________________________________________________________________________________________________ 

Napsali farníci 

Děti se učí 
________________________________________________________________________________________________________  
 

Ve čtvrtek 16. března jsem si všiml, že jsou na chodbě kočárky, na věšáku 
bundy a ze sálu slyším nějaké hlasy. Nedalo mi to, abych ze zvědavosti 
nenahlédl. Na koberci sedělo v kruhu asi sedm předškolních dětí a dvě malinké 
v náručí svých matek. V místnosti bylo ticho a děti pozorně naslouchaly 
vyprávění Agnieszky Lukavský. Příjemnou atmosféru umocňovalo i sluníčko 
osvětlující pozorné tváře některých dětí. Váhal jsem, zda mám jít dál. Věděl 
jsem, že má přítomnost odvede pozornost dětí a pravděpodobně i zneklidní 
paní Agnieszku. Vstoupil jsem a rychle se posadil. I přes malé vyrušení děti 
nadále napjatě poslouchaly vyprávění o setkání Ježíše se Samaritánkou u 
studny. Představoval jsem si, jak sám Ježíš vyprávěl dětem o svém Otci a o jeho 
lásce k nim. Na závěr nechybělo ani tvoření. Žasnul jsem, jak jednoduše a 
hezky si mohou děti vyrobit studnu, ke které přidaly vybarvené postavičky. 
Výuka náboženství není vůbec snadná disciplína, a to zvláště u starších dětí. 
Proto bych chtěl upřímně poděkovat všem, kteří se o to v naší farnosti snaží  
a věnují této službě čas a sílu.  



 
 

Nejvíce bych však chtěl poděkovat rodičům. Bez vašeho osobního vztahu s 
Bohem a citlivosti a vytrvalosti ve výchově, bychom my kněží ani katechetky 
neměli na co navazovat... Díky vám všem. 
 

PS: Setkání předškolních dětí se koná na faře (ne)pravidelně ve čtvrtek od 
16:45. V případě zájmu kontaktujte farní kancelář na telefonu 605 219 634. 
 

• P. Jan Uhlíř 
 

________________________________________________________________________________________________________ 
 
Napsali farníci 

Hokejový Vokál Cup se vrátil do Pardubic 
________________________________________________________________________________________________________ 

 
Křesťanská amatérská hokejová liga je jedinou sportovní soutěží v naší zemi 

honosící se Kristovým jménem :-). Hraje se ve východních Čechách a do leto-
šní sezóny nastoupilo 12 týmů s 350 hráči a 5 hráčkami.  



Hlavní cenou soutěže je pohár pojmenovaný po diecézním biskupovi Janovi 
Vokálovi, který jej těsně po nástupu do své funkce požehnal pro právě 
vznikající ligu amatérských hokejových nadšenců z 5 východočeských farností: 
Pardubic (HC Piksla), Chrudimi (HC Klofani), Hradce Králové (HC Salaš), 
Poličky (HC ŘKF) a Rychnova nad Kněžnou (HC Zilvar). V týmech hrají 
společně s farníky i sportovně nadaní nevěřící kamarádi a sympatizanti 
amatérského, eticky vedeného hokejového zápolení. Liga se postupně rozrůstá 
o další celky nejen z krajských měst, ale i z menších míst jako jsou Hlinsko, 
Slatiňany, Opočno a Kunětice. Dosavadním historicky nejúspěšnějším týmem 
soutěže je „seniorský“ celek z naší farnosti HC Piksla Pardubice se ziskem tří 
mistrovských titulů. Zajímavostí je, že po založení KAHL se po několik let ligy 
zúčastnil i pražský tým HC Tookani od salesiánů z Prahy-Kobylis. 
 

Týmy hrají základní část, play-off a o konečném vítězi se rozhoduje  
ve finálovém dni, který se letos odehrál v sobotu 18. 3. 2023 v Poličce. 
Závěrečným bojům předcházel malý turnaj o Zlatý soudeček za účasti všech 
týmů, kterým se nepodařilo kvalifikovat do závěrečných bojů o medaile. 
Vítězem miniturnaje se zaslouženě stal velmi kvalitně hrající tým HC Salaš 
Hradec Králové, který ve finále porazil HC Zilvar Rychnov nad Kněžnou 2:0. 
(Hradecký tým byl loňským vítězem KAHL.) 
 

Finálovému utkání předcházel souboj o třetí místo mezi dvojnásobným 
vítězem poháru HC Vraníci Slatiňany a nováčkem soutěže HC Jestřábi 
Kunětice. Po dramatickém průběhu, ve kterém se nadšeně hrajícímu nováčkovi 
podařilo obrátit nepříznivý vývoj z 0:2 na 3:2, slavilo bronzové medaile nové 
družstvo kunětických Jestřábů. Ve finále pak nastoupil celek HC Balauři 
Pardubice, jehož základ tvoří mladí hráči z naší farnosti, a HC Gladiátoři 
Chrudim. Průběh rozhodujícího zápasu byl velmi vyrovnaný, ale Balaurům se 
podařilo nedlouho před koncem utkání rozhodnout „zlatou dělovkou“ ze 
střední vzdálenosti o vítězství 3:2 a o zisku svého prvního titulu mistra KAHL. 
 

Závěrečným bojům přihlíželo kolem stovky fanoušků všech týmů, především 
příznivců z Pardubic a z Chrudimi podporujících své hráče bubny, 
skandováním a vuvuzelami. Po skončení utkání předával pohár, medaile 
vítězům a individuální ocenění hráčům a hráčkám poličský duchovní správce 
P. Tomáš Enderle. Křesťanská hokejová liga si vybudovala již 10letou tradici 
postavenou na prioritách jako je hra bez úmyslných faulů, postupné osobní  
i týmové zlepšování a otevřenost i pro začínající sportovce a kamarády 
hledající nejen sportovní vyžití, ale i týmovou příslušnost a fair-play. 



 
 
Vítězný tým KAHL 2022/23 - HC Balauři Pardubice po vítězném finálovém utkání  
v Poličce. 
   
Farní základ týmu HC Balauři: Adam Netušil, Lukáš Deml, Vojtěch Deml, 
Vojtěch Kubáč, Daniel Petráš, Prokop Netušil (GM), Lukáš Fibich, Cyril Netušil, 
Vít Kouba. 
 

• Václav Kouba
 
________________________________________________________________________________________________________ 
 
Charita 

Na 8. charitním plese tancovali pro hospic 
________________________________________________________________________________________________________  
  

Osmý Charitní ples, jehož výtěžek tradičně podporuje domácí hospicovou 
péči se po covidové pauze konal v sobotu 18. února v Obecním domě 
v Ostřešanech. 
 

Jak řekla Marie Hubálková, ředitelka Oblastní charity Pardubice: „Jsem moc 
ráda, že na nás lidé nezapomněli a znovu přišli na ples podpořit domácí 
hospicovou péči. Ročně pečujeme v našich dvou střediscích a v Ambulanci 
paliativní medicíny o více než tři stovky umírajících a jejich rodin. Služby 
multioborového týmu jsou bezplatné, většina našich benefičních akcí je proto 
určena právě na podporu domácího hospice.“ 



Záštitu nad Charitním plesem zahrnující finanční podporu tradičně převzal 
náměstek hejtmana Pardubického kraje Roman Línek a letos nově také 
Advokátní kancelář JELÍNEK & Partneři s.r.o. Atmosféru milého přátelského 
setkání dotvářela kapela Bumble Bee Band, svou účastí benefiční akci 
podpořila Anna Maclová, ředitelka Diecézní katolické charity, a prezident 
Diecézní charity otec Pavel Rousek. Večerem provázel Martin Beran, obsluhu 
zajišťovali tradičně dobrovolníci a přátelé pardubické Charity. Pro více než 160 
návštěvníků plesu byla připravena bohatá tombola, předtančení juniorských 
vicemistrů České republiky Lucie Kaletové a Matyáše Nováka a vystoupení 
tanečnice Lenky Jašíkové alias Shanelah, mistryně ČR v bellydance show. 
Tradiční „leteckou“ cenu do tomboly letos věnovaly hned dvě společnosti – 
OKA FLIGHT SERVICES s.r.o. a FOR FREE DAYS s.r.o. 
 

Díky návštěvníkům plesu, jednotlivcům a firmám, kteří charitní benefici 
podpořili darem do tomboly či občerstvením, letošní benefiční akce pomůže 
24hodinové domácí hospicové péči částkou 41.040,- Kč. 
Pardubická Charita se potýká také s řadou problémů a výzev. Její ředitelka 
Marie Hubálková například uvádí: „Aby sestry a pečovatelky mohly za pacienty 
a klienty do domácností dojet, potřebujeme obnovovat vozový park. Přestože 
jsme získali nemalé prostředky z evropského fondu, je zde půlmilionová částka 
povinné spoluúčasti, kterou Charita musí zaplatit. Další výměny často 
dvacetiletých automobilů, jejichž opravy už nejsou ekonomicky hospodárné, 
nás čekají.“ 
 

„Aktuálně nás navíc čeká řada náročných projektů a abychom ani v budoucnu 
nemuseli odmítat klienty či pacienty, kteří na nás spoléhají, museli jsme najít 
odvahu a pustit se do realizace finančně náročných plánů. S postupným 
stárnutím populace chceme být dál připraveni poskytovat péči v kvalitě, na 
kterou jsou lidé od naší Charity zvyklí. O to víc jsem vděčná za každou pomoc, 
v případě Charitního plesu za to, že se lidé přišli bavit a podpořit dobrou věc,“ 
dodává Marie Hubálková. 
 

• Jan Lohynský 
 

 
 
 
 



Charita 

Nová auta na Charitě díky Evropské unii 
________________________________________________________________________________________________________  
 
„Nestartuje, klepe, skřípe, táhne doleva, doprava, dej pozor na spojku, 
zpátečku, a hlavně na sebe a všechny kolem.“ To jsou slova, která vedoucí 
terénních služeb Charity často slýchali v souvislosti s auty, se kterými 
pečovatelky, sestry, osobní asistentky a sociální pracovníci jezdí za klienty  
a pacienty „do terénu“. 
 

Většina služeb pardubické Charity je poskytována v domácnosti těch, kteří 
péči potřebují. Denně jde o stovky pacientů a klientů. Slova v úvodu 
nezaznívají proto, že bychom se snad o auta nestarali, ale prostě proto, že 
stará auta už mají právo „trochu zlobit“.  Vozový park potřebuje péči, 
pravidelný servis, opraváře. Bez toho by sestry a pečovatelky zůstaly brzy bez 
aut a pacienti a klienti bez těch, kdo jim pomáhají. Žádná péče není zadarmo, 
ani ta o auta.  
 

 
 
 

Spousta z nás má zkušenosti s rozhodováním o investici do drahé opravy 
svého starého auta, často s výhledem, že oprava asi není poslední, a s otázkou, 
zda se to „ještě vyplatí“. A to rozhoduje jen o jednom jediném rodinném autě. 
Na Charitě je takových aut 83 a za rok pracovnice a pracovníci v přímé péči 
ujedou dohromady přes milion kilometrů. 
 

Na přelomu roku se podařila skvělá věc. Pardubická Charita mohla díky 
podpoře z evropského projektu pořídit 24 nových automobilů, které nahradí 
staré dosluhující vozy v pečovatelské službě, osobní asistenci a v dalších 
sociálních službách. 
 



Jak řekla ředitelka Oblastní charity Pardubice Marie Hubálková: „Za to, že se 
nám peníze z Evropské unie na nová auta podařilo získat, jsem nesmírně 
vděčná. Vděčná nejen za své kolegy a kolegyně, ale především za ty, kteří naši 
pomoc potřebují a čekají na nás. Ani pro nás to však nebylo zadarmo,  
ze smlouvy totiž plyne povinná půlmilionová spoluúčast Charity.“ 
 

Nová bílá nízkoemisní auta s hybridním pohonem pomohou sociálním 
službám ve střediscích v Pardubicích, Holicích, Moravanech a Lázních 
Bohdaneč. Přejme jim šťastnou cestu a ať vždy dojedou tam, kam mají  
– ke klientům, kteří čekají na pomoc Charity. 
 

• Jan Lohynský 
 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Charita 

Hledáme dobrovolníky pro doučování 
________________________________________________________________________________________________________  
 
Oblastní charita Pardubice hledá dobrovolníky ochotné pomoci s domácí 
školní přípravou a doučováním dětí z rodin, o které pečuje Středisko služeb  
pro rodiny s dětmi. Nejen pro pardubické děti, které potřebují pomoci s pří-
pravou do školy, hledáme dobrovolníky, kteří vnímají možnost doučovat, 
předávat znalosti a motivovat děti ke vzdělávání jako smysluplnou, přínosnou 
a užitečnou věc.  
 

Nabízíme příležitost stát se dobrovolníkem a pomoci dětem se zvládnutím 
učiva tak, aby získaly lepší možnosti pro pozdější uplatnění v životě. Vše je 
zaštiťováno dobrovolnickým centrem Oblastní charity Pardubice ve spolupráci 
s charitními sociálními pracovnicemi Sociálně aktivizačních služeb pro rodiny 
s dětmi a Služeb pro pěstouny. 
 

V případě zájmu, prosím, kontaktujte koordinátora dobrovolníků  
Miloše Láška (730 572 959, mlasek@charitapardubice.cz).  
 

Děkujeme, že nám pomáháte pomáhat. 
 

• Jan Lohynský 
 



Rozhovor 

S Pavlou Bednářovou 
________________________________________________________________________________________________________  

Pavla Bednářová je pastorační asistentka  
u nás v pardubické farnosti.  
Spolu s manželem se starají o kostel  
sv. Jiljí v Pardubičkách.  
 

O tom, co obnáší vůbec tato pozice, jak se 
připravuje na Velikonoce a co pro ni mělo 
klíčovou roli při zachování si živé víry se 
dozvíte právě v tomto rozhovoru: 
 

Víme, že práce na faře je asi velmi různorodá, co ale práce na takovém 
místě přesně obnáší? 
 
První, co mě napadlo, je asi empatie, schopnost naslouchat, umět komunikovat, 
umět pracovat na počítači, nebát se změn… Prostě, tak trochu od každého něco.   
Lidé si často myslí, že pastorační asistentka je katechetka, která hlavně učí 
náboženství. To já nejsem. Pracuji převážně v kanceláři. Má práce je hlavně 
administrativního rázu. Týká se různých potvrzení. Vyřizování a předávání 
emailové korespondence. Jsem takovou telefonní ústřednou a předávačem 
informací. Spolupracuji např. s pohřebními ústavy. Vedu kalendář akcí. 
Vyhledávám a předávám informace. Pomáhám s inventurami. S otcem Janem 
spolu probíráme různé pastorační záležitosti. Připravuji aktuální materiály  
na nástěnky… 
 
Zbývají poslední dny do Velikonoc, máte doma nějaké velké přípravy  
na tyhle svátky? 
 
Asi jako v ostatních rodinách se uklízí a zdobí domácnost a okna, peče mazanec  
a beránek, barví vajíčka. Ještě před několika lety, když byly všechny naše dcery 
svobodné, tak barvily a zdobily 2 plata vajec :-). Nedílnou součástí je svátost 
smíření před Svatým týdnem a to, že se účastníme všech obřadů. Rádi jezdíme  
na tradiční křížové cesty, které pravidelně připravují manželé Petrášovi, a které se 
konají pokaždé na jiném místě. Tímto jim chci za všechny ty roky, co křížovou cestu 
pořádají, poděkovat. Rozhodně doporučuji. 



Který den o Velikonocích je Vám nejbližší či máte nejraději? 
 
Už jako malá jsem s rodiči chodila o Velikonocích na všechny obřady. Co si 
pamatuji, tak vždy na Zelený čtvrtek, Velký pátek a Bílou sobotu byl pouze jeden 
obřad. Kostel sv. Bartoloměje byl zaplněný a bylo běžné, že velké množství lidí 
(převážně mladých a dětí) stálo. Aby si někdo sedl, musel přijít s poměrně velkým 
předstihem. Bylo samozřejmé, že mladší automaticky vstali a nabídli své místo 
starším lidem. Z tohoto důvodu jsem neměla moc ráda velikonoční vigilii. Velký 
kámen mně spadl, když jsme se dostali za všechna čtení:-)). Nicméně jsem jinak 
obřady prožívala poměrně intenzivně. Byly pro mě naplněny velkým tajemstvím  
a netradičními zážitky, jako například, když sbor zpíval Pašije. Samozřejmě již 
dávno nejsem dítě. Na Velikonoce se velmi těším. Prožívám je s velkou vnitřní 
intenzitou. Velikonoční vigilii mám moc ráda. Každý okamžik je pro mě velmi silný. 
Vloni jsem hodně prožívala křest a biřmování našich katechumenů.  
 
Nicméně bez prožitku Ježíšovy poslední večeře, odevzdání se, přijetí velkého 
utrpení a smrti by pro NÁS nebylo VZKŘÍŠENÍ. 
 
Chtěla bych povzbudit všechny, kteří nemají ve zvyku chodit na obřady Zeleného 
čtvrtka, Velkého pátku či Velikonoční vigilie či se bojí přijít se svými dětmi, že 
budou rušit nebo pro ně budou obřady dlouhé: Nebojte se. Připravte své děti na to, 
co budeme v daný okamžik prožívat. Vždy můžete v průběhu odejít. Děti chápou 
víc, nežli si myslíme a má význam s nimi navštěvovat obřady o Velikonocích.  
 
Co Vás v práci na faře naplňuje a naopak vyčerpává? 
 
Mám svou práci velmi ráda a děkuji Pánu Bohu, že mi byla úplnou náhodou 
nabídnuta otcem Antonínem Forbelským. Tímto ho pozdravuji do Hradce Králové! 
Práci jsem přijala po odchodu Zuzky Petrášové, která tu jako pastorační asistentka 
odvedla kus práce. Velmi ráda pracuji a komunikuji s lidmi, kteří přicházejí s růz-
nými požadavky a záležitostmi do kanceláře. Lidé přichází s radostmi, ale také  
s různými bolestmi, se kterými se chtějí svěřit či hledají radu. Jsem první člověk, se 
kterým se dotyční setkávají, než si promluví s knězem. Jsem šťastná, pokud vidím, 
že daný človíček odchází spokojený. Obzvlášť ráda zapisuji a vyhledávám 
informace v matrikách.  
Je mi smutno, když vidím člověka, kterému nemůžu pomoci tak, jak si on před-
stavuje, jako třeba bezdomovcům či lidem závislým.  



Kromě práce pastorační asistentky jste také spolu s vaším manželem 
kostelníci. Co obnáší práce kostelníka? 
 
Ano, to je pravda. Spolu s Lukavskými jsme kostelníci kostela sv. Jiljí v 
Pardubičkách. Tuto službu provozujeme už přes 20 let. Převzali jsme ji postupně 
po Aničce Hofericové a velmi rádi. Po několika letech se k nám přidali Agnieszka  
a Zdeněk. Oba s manželem máme ke kostelu sv. Jiljí velmi blízký vztah. Manžel 
pochází z Pardubiček a já jsem sem zase jako malá velmi často chodila s rodiči  
a sourozenci pěšky z Dukly, kde jsme bydleli, na nedělní bohoslužby. Nyní tu máme 
na hřbitově pochovány rodiče. Manžel oba a já tatínka.  
A co obnáší práce kostelníka v kostele sv. Jiljí? Je to úklid kostela, praní (plátno  
na obětní stůl, korporal, kalichové velum, purifikatorium), zajištění a příprava 
květinové či jiné výzdoby, příprava na mši svatou. Přehled, aby bylo v zásobě dost 
vína a hostií. Doplňování aktuálních informací na nástěnce. Pokud není nikdo 
ochoten, tak i číst čtení a přímluvy či nést dary.  
K tomu bych pouze chtěla říci, že se stále hledají lidé, kteří by se přidali do řad 
kostelníků v Pardubicích. Nebojte se této služby. Kdysi mě velmi oslovila slova 
kněze, který nazval chrám Páně další místností v našem obydlí. To je velmi hezké 
přirovnání, že? 
 
Co Vám pomáhalo udržet si živou víru a osobní vztah s Bohem, když jste 
byla ve studentských letech? 
 
Moje studentská léta nebyla moc šťastná vzhledem k tomu, že jsem nemohla 
studovat školu, kterou jsem si vybrala a přála. S tím jsem se dlouho nemohla 
smířit. Gymnázium s ekonomickým zaměřením jsem studovala přímo s odporem  
a tak jsem po maturitě nastoupila hned do zaměstnání. Ráda vzpomínám na set-
kávání ve společenstvích. Nejprve jsem chodila do společenství, které vedli bratři 
Kašparové a kam chodil i můj bratr Karel a třeba Jana Matyášová. Pak jsem 
chodila do spolča, které ani nevím, kdo přesně vedl, ale asi kluci Demlovi. V obou 
případech jsme se scházeli různě po rodinách. Chodili jsme na tajné promítání 
filmů o různých svatých lidech. Dodnes si pamatuji, jak jsme přicházeli postupně  
a s časovým odstupem a potichu zase z té rodiny tajně odcházeli. Jezdili jsme  
do Příchovic. Také jsem jezdila na tajné duchovní obnovy, které pořádal můj strýc, 
salesiánský kněz Josef Šplíchal na chatě za Prahou. Velkým příkladem živé  
a opravdové víry mi byli mí rodiče a prarodiče. 
 

• Děkujeme za celý rozhovor a za krásné myšlenky – M & D 



KALENDÁŘ  AKCÍ  |  2. – 30. 4. 
 

ne 2.4. Květná neděle 

  Zpovědní den  
(14:00 - 16:00 - kostel sv. Bartoloměje, fara) 

út 4.4. Zpovědní den  
(08:00 - 20:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

  Zpovědní den  
(15:00 - 18:00 - u Salesiánů) 

čt 6.4. Missa chrismatis  
(10:00 Katedrála Sv. Ducha v Hradci Králové) 

pá 7.4. Velký pátek – den přísného půstu 

  Sbírka na Svatou zemi 
  Modlitba Ranních chval (8:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

  Křížová cesta (9:00 - Spojil) 

  Velkopáteční poutní křížová cesta na Byšičky  
(10:00 sraz na parkovišti u Lázní Bělohrad) 

so 8.4. Modlitba Ranních chval (8:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

  Velikonoční vigilie – křest dospělých  
(20:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

ne  9.4. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně – žehnání pokrmů 

st 12.4. Setkání seniorů (14:30 - farní sál) 

so 15.4. Farní pouť do Bozkova 

ne 16.4. 
Slavnostní mše sv. s kázáním o. Maxe Kašparů,  
hudební doprovod v rámci Pardubického hudebního jara 
(9:00 – kostel sv. Bartoloměje) 

  Příprava na První svaté přijímání (15:30 - fara) 

po 17.4. Zapisování intencí na měsíc květen 

ne 30.4. Sbírka na Kněžský seminář a formaci bohoslovců  



KALENDÁŘ  AKCÍ  |  1. 5. – 4. 6. 
 

po 1.5. 1. májová pobožnost  
(18:00 - Kostel Zvěstování Panně Marii - "Klášterní") 

čt 4.5. Zpovědní den  
(08:00 - 16:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

st 10.5. Uzávěrka Zpravodaje farnosti č. 3 
  Setkání seniorů (14:30 - farní sál) 
  Pastorační rada farnosti (19:00 - farní sál) 

ne 14.5. Sbírka Na pronásledované křesťany 
  Den matek 
  Příprava na První svaté přijímání (15:30 - fara) 

ne 21.5. První svaté přijímání – slavnost  
(9:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

  Vychází Zpravodaj farnosti č. 3 

so 3.6. Křesťanský festival u Salesiánů 

ne 4.6. První svaté přijímání – slavnost  
(9:00 – Multifunkční centrum – Salesiáni) 

 
 

PRAVIDELNÉ  AKCE 
 

Každé pondělí Biblická hodina  
(19:00 - učebna na faře) 

Každé úterý Adorace  
(18:45 - kostel sv. Jana Křtitele) 

 

 
_______________________________________________________________________________________________________  

 

www.farnost-pardubice.cz 
________________________________________________________________________________________________________  


